

L.F.S. Upton died on 29 March 1980 of cancer. He was professor of history at the University of British Columbia. Before coming to UBC in 1964, he spent seven years at St. John's College in Winnipeg.

Born in England, Leslie Upton was educated at Dulwich College and later obtained his honours B.A. in history from St. John's College, Oxford. His graduate training in American colonial history was acquired at the University of Minnesota, where the late A.L. Burt was his friend and mentor. Much of his research and publication in the 1960s centred on the Loyalists and included a biography of the New York Loyalist William Smith, whose papers Professor Upton also edited for the Champlain Society. In the past decade he studied Amerindian-European contact and conflict in North America. Shortly before his death he published Micmacs and Colonists: Indian-White Relations in the Maritime Provinces, 1713-1867. Meticulous but unlaboured use of evidence, sparse and lucid style, understated insights were hallmarks of his scholarship. A leading and respected authority on the Loyalists, he was also an illuminating and trenchant commentator on the complicated intermingling of first comers and late comers in a harsh environment. He showed that the historian aware of the concerns and techniques of the anthropologist, but who worked almost exclusively with the written record, could make an important and valid statement about the nature of Indian-white relations that was not insensitive to Indian perceptions.

A less well-known part of his interests was to develop a cogent statement of the nature of English-Canadian cultural identity. This view he was attempting to incorporate in a school text on Canada before 1870 that he had not finished. Though future students will not have the benefit of that text hundreds of undergraduates have come to better know and appreciate their heritage through his courses. He was a master of the formal lecture constructed with care, delivered with exquisite pace and laced with dry wit and subtle irony.

His colleagues at UBC and St. John's knew him as the epitome of the dedicated professional. They and many other members of the association also knew Leslie Upton as a reticent yet very amiable man who was both unpretentious and gentle in the deflation of others' pretentiousness. His sarcasm was witty rather than biting; his concern for others' feelings reflected in what he did not say rather than effusive camaraderie. Both in his scholarship and as an endearing colleague he reminded us that the acceptance of others' imperfections is the key to appreciating their achievements.

Robert V. Kubicek

L.S.F. Upton est mort de cancer le 29 mars 1980. Il était professeur d'histoire à l'Université de Colombie-Britannique. Avant son arrivée à l'université en 1964, il avait passé plusieurs années au St. John's College à Winnipeg.

Né en Angleterre et ayant étudié au Dulwich College, Leslie Upton obtint un B.A. avec concentration en histoire du St. John's College à Oxford. Il reçut sa formation de deuxième cycle en histoire coloniale américaine à l'Université du Minnesota où se trouvait le regretté A.L. Burt, son ami et conseiller. La majorité de ses recherches et publications des années 60 se firent sur les Loyalistes. Le professeur Upton publia une biographie du Loyaliste new-yorkais William Smith et il en prépara également les archives pour la Société Champlain. Pendant la dernière décennie, il étudia la rencontre et les conflits entre Amérindiens et Européens. Peu de temps avant sa mort il publia Micmacs and Colonists: Indian-White Relations in the Maritime Provinces, 1713-1867. Sa recherche se caractérisait par l'utilisation de preuves fouillées sans être laborieuses, le style clair et simple mais pénétrant. Autorité reconnue et respectée au sujet des Loyalistes, il se révélait également un commentateur éclairé et mordant des interrelations complexes entre premiers et derniers arrivants dans un milieu difficile. Il montra qu'un historien, conscient des préoccupations et techniques de l'anthropologue, mais ayant travaillé presque exclusivement en utilisant des archives, pouvait apporter une opinion solide et importante sur la nature des relations entre Indiens et Blancs sans minimiser le point de vue des Indiens.

Une part moins connue de ses préoccupations d'historien fut d'exposer avec pertinence la nature de l'identité culturelle des Anglo-canadiens. C'est cette vision qu'il désirait intégrer dans un manuel scolaire sur le Canada d'avant 1870 mais qu'il ne pu malheureusement mener à terme. Même si les futurs étudiants ne bénéficieront pas de ce texte, des centaines d'étudiants de premier cycle ont appris à mieux connaître et apprécier leur héritage grâce à ses cours. Il était passé maître dans l'art de la conférence préparée avec soin et donnée dans un rythme agréable, parsemé d'humour spirituel et d'ironie subtile.

Ses collègues à UBC et à St. John se souviennent de lui comme du type même du professionnel dévoué. Ceux-ci et plusieurs autres membres de la Société se rappellent également de Leslie Upton comme d'un homme réservé mais très aimable, à la fois sans prétention et sachant dégonfler doucement la prétention chez les autres. Ses sarcasmes étaient fins et non mordants; il marquait sa considération envers les sentiments d'autrui bien plus par son silence que par une camaraderie expansive. Ce collègue érudit et sympathique nous rappelle qu'il faut accepter les imperfections d'autrui afin de pouvoir apprécier leurs réalisations.

Robert V. Kubicek

CAUT MONOGRAPHS

J.A.S. Evans, Professor of Classics at the University of British Columbia, has succeeded Naomi Griffiths, Dean of Arts at Carleton, as General Editor of the Canadian Association of University Teachers Monograph Series. Professor Evans wishes to hear from those interested in producing works on Canadian academic vicissitudes and university life.

HISTORY OF CANADIAN SCIENCE, TECHNOLOGY AND MEDICINE

The Journal for the History of Canadian Science, Technology and Medicine/Revue d'histoire des sciences, des techniques et de la médecine au Canada commences publication in the autumn of 1980. It is a successor to a newsletter which has been published since 1976. The first volume of three numbers will carry refereed articles in both English and French; the journal will also provide reviews of books, news of the profession, bibliographies and other notes. One year's subscription is \$8.00 in Canada for individuals; \$10.00 for Canadian institutions and for individuals in the U.S.A. and overseas; \$12.00 for foreign institutions. Cheques, payable in Canadian funds to HSTC Bulletin, or requests for information concerning submission of articles, should be sent to the editor, Richard A. Jarrell, Department of Natural Science, Atkinson College, York University, Downsview, Ontario, M3J 2R7.

WOMEN AND HISTORY

The Institute for Research in History and Haworth Press have announced the joint publication of a new quarterly, Women and History. Subscriptions in Canada: \$25 U.S. for individuals, \$45 U.S. for libraries and \$37 for other institutions. For further information, contact the editor, Eleanor S. Riemer, The Institute for Research in History, New York, N.Y., 10016.

BAPTIST HISTORY AND HERITAGE

The April 1980 issue of this journal, published by the Southern Baptist Historical Society, includes three scholarly articles related to Baptists in Canada. Copies of this issue are available from the Baptist Resource Center in Calgary, Alberta; the Baptist Bookroom in St. John, New Brunswick; or the Baptist Resource Center, 217 St. George Street, Toronto, Ontario, M5R 2M2. The papers published in the April issue were delivered at the International Symposium celebrating the 200th anniversary of Baptist work in Canada, held at Acadia University in October 1979.

CAUT MONOGRAPHS

J.A.S. Evans, professeur d'études anciennes à l'Université de la Colombie-Britannique, remplace Naomi Griffiths, doyen de la Faculté des Arts à l'Université de Carleton, en tant que rédacteur général de la série de la Canadian Association of University Teachers Monographs. Le professeur Evans est intéressé à publier des articles sur les tribulations de la vie académique et universitaire au Canada.

L'HISTOIRE DES SCIENCES, DES TECHNIQUES ET DE LA MEDECINE AU CANADA

La Revue d'histoire des sciences, des techniques et de la médecine au Canada/Journal for the History of Canadian Science, Technology and Medicine a publié son premier numéro à l'automne 1980. Elle succède au Bulletin qui paraissait depuis 1976. Le premier volume, comprenant trois numéros, publiera des articles en français et en anglais, ainsi que des comptes-rendus de livres, des nouvelles professionnelles et des bibliographies. L'abonnement individuel pour un an est de \$8 au Canada, pour les institutions au Canada et pour les abonnements individuels à l'étranger \$10., et \$12 pour les institutions étrangères. Faire parvenir son chèque en fonds canadiens au Bulletin de l'HSTC, Atkinson College, Université York, Downsview, M3J 2R7. Pour la soumission d'articles, s'adresser à Richard A. Jarrell, Département des Sciences naturelles, Atkinson College, Université York, Downsview, Ontario, M3J 2R7.

WOMEN AND HISTORY

L'Institute for Research in History et Haworth Press annoncent la publication de Women & History, revue trimestrielle sous la direction d'Eleanor S. Riemer. Au Canada, l'abonnement individuel est de \$25.US, pour les bibliothèques \$45.US et pour les autres institutions \$37.US. On sollicite présentement des manuscrits pour le second numéro qui portera sur le mariage. Pour de plus amples renseignements, s'adresser à Eleanor S. Riemer, The Institute for Research in History, 149 Fifth Avenue, New York, N.Y. 10036.

BAPTIST HISTORY AND HERITAGE

Le numéro d'avril 1980 du Baptist History and Heritage, publié par la Southern Baptist Historical Society, comprend trois articles sur les Baptistes au Canada. Il s'agit de communications présentées au symposium international commémorant le 200e anniversaire de l'action des Baptistes au Canada, tenu à l'université Acadia en octobre 1979. On peut se procurer des exemplaires au Baptist Resource Center, Calgary, Alberta; ou au Baptist Bookroom, St. John, N.B. ou au Baptist Resource Center, 217 George St., Toronto, Ontario, M5R 2M2.

BULLETIN OF CANADIAN STUDIES

The Bulletin of Canadian Studies is an interdisciplinary journal published twice a year by the British Association of Canadian Studies. The association was founded in 1975 to promote the study in the United Kingdom of various aspects of Canadian life. The Bulletin's Editorial Board, chaired by Philip Wigley of the Department of History, University of Edinburgh, will be pleased to consider manuscripts from potential contributors. Contributions should be between 3,000 and 10,000 words in length, in English or French, and should deal with a subject of relevance to Canadian Studies. In addition to specialized scholarly studies, articles of general interest will be particularly welcomed.

CANADIAN INVENTORY OF HISTORIC BUILDING

The Canadian Inventory of Historic Building is about to begin a study on early schools in Canada, and would like to locate any buildings constructed as schools in Canada before 1930. If there is such a building in your area and you would like to see it included in the study, please write to School Study, Canadian Inventory of Historic Building, Parks Canada, Ottawa, K1A 1G2.

1980 FARRAR PRIZE

Rainer Baehre of Mount Saint Vincent University has been awarded the 1980 C.B. Farrar Prize in the History of Psychiatry, with \$1000, for his paper, "The Psychiatric Theory of Richard M. Bucke: A Study of the Impact of Evolutionary Nationalism on Psychiatric Thought in Late-Victorian Canada." The prize is given by the Clarke Institute of Psychiatry Research Fund.

BULLETIN OF CANADIAN STUDIES


Le Bulletin of Canadian Studies est une revue multidisciplinaire publiée deux fois l'an par l'association britannique des études canadiennes. Fondée en 1975, l'association tend à promouvoir, en Grande-Bretagne, l'étude des différents aspects de la vie canadienne. Le comité de rédaction, présidé par Philip Wigley, du département d'histoire de l'université d'Edinburgh, se fera un plaisir de prendre en considération les manuscrits que des contributeurs éventuels voudront bien lui soumettre. Ces travaux devront compter de 3,000 à 10,000 mots, en français ou en anglais, et porter sur un sujet ayant trait aux études canadiennes. En plus d'études spécialisées, la revue accueille aussi particulièrement les articles d'intérêt général.

INVENTAIRE CANADIEN DES EDIFICES HISTORIQUES

L'inventaire canadien des édifices historiques doit commencer une étude des premières écoles au Canada et désire localiser toute école construite avant 1930 au Canada. Si votre région renferme de tels édifices scolaires veuillez communiquer aux Etudes des écoles, Inventaire des bâtiments historiques du Canada, Parcs Canada, Ottawa, K1A 1G2.

PRIX C.B. FARRAR 1980

Rainer Baehre de l'Université Mount Saint Vincent s'est vu mérité le prix C.B. Farrar 1980 pour sa communication intitulée "The Psychiatric Theory of Richard M. Bucke: A Study of the Impact of Evolutionary Nationalism on Psychiatric Thought in Late-Victorian Canada." Le prix C.B. Farrar, qui consiste en la somme de \$1000, est décerné par la Clarke Institute of Psychiatry Research à l'auteur d'un ouvrage en histoire de la psychiatrie.

newsletter		bulletin
<small>CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION</small>		<small>SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA</small>
Vol. 6 No. 3 - 4		Vol. 6 N° 3 - 4
Summer - Autumn 1980		Été - Automne 1980
<i>Edited by/Rédigé par</i> NORMAN HILLMER ANDRÉE LEVESQUE		
<small>Public Archives of Canada 395 Wellington Street Ottawa, K1A 0N3 Tel.: 233-7885</small>		<small>Archives publiques du Canada 395, rue Wellington Ottawa, K1A 0N3 Tél.: 233-7885</small>